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BYD Dolphin, model pouze pro elektrický pohon,“
prohlásil Dan Vardie, zakladatel a předseda 
organizace AutoBest.

„Poprvé máme čínskou značku s modelem 
vyrobeným v  Číně, který se stal nejlepším 
koupí auta v Evropě. Vítězství BYD Dolphin je 
důkazem toho, že se automobilový průmysl stává 
globálnějším. Odvětví roste ve všech teritoriích 
s produkty vykazujícími přitažlivost, které jsou 
schopny uspokojit jakýkoli vkus a řidičské návyky, 
včetně nejnáročnějších evropských spotřebitelů,“ 
dodal Dan Vardie.

AutoBest již počtvrté zorganizoval závěrečný 
test v  rakouském Teesdorfu. Akce přilákala 
aktivní účast všech členů poroty AutoBest 
zastupujících 30 evropských národů a zajistila 
komplexní hodnocení prostřednictvím jízd na 
silnici a na trati. Série testů ve zkušebním areálu 
ÖAMTC v Teesdorfu představuje nejsložitější 
a  nejkomplexnější soubor v  současných 
motoristických médiích. 

Aby vůz získal ocenění AutoBest, musí 
být příkladem nejlepší celkové hodnoty pro 
široké spektrum evropských zákazníků. Mezi 
zásadní kritéria patří cena, servisní síť, distribuce 
náhradních dílů a všestrannost. Hodnocení 
za klíčové faktory rovněž bere design a nové 
technologie. AutoBest k určení konečného vítěze 
využívá transparentní hlasovací systém využívající 
sofi stikovanou matici 13 kritérií.

Víc na str. 10

BYD Dolphin získal AutoBest 
Nejlepší koupě auta v Evropě pro rok 2024

BYD Dolphin byl zvolen vítězem AutoBest – 
Best Buy Car of Europe 2024. S celkovým počtem 
20 057 bodů se Dolphin umístil na prvním místě 
s náskokem pouze 344 bodů před druhým vozem 
Hyundai Kona. Na třetím místě je Jeep Avenger. 
Lepší pohled na pořadí nabízí AutoBest Index 
ukazující podíl z celkového počtu dostupných 
bodů. BYD Dolphin získal 25,88 %, Hyundai Kona 
25,44 %, Jeep Avenger 24,68 % a Fiat 600 24,00 %. 

„Jde o  jednu z  nejvyrovnanějších anket 
AutoBest za posledních deset let. Všichni letošní 
fi nalisté se ukázali jako vynikající produkty s velkou 
přitažlivostí a odlišným zaměřením. Členové 
poroty důkladně prověřili všechny modely během 
velmi podrobných testů. Nakonec máme vítěze – 

více na 
www.autoweek.cz
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Auto roku 2024 v České republice zná fi nalisty
Odborná porota složená z 20 předních 

českých motoristických novinářů, 
reprezentujících široké spektrum čtenářů, 
diváků a  posluchačů, na základě 
svých zkušeností z  1. kola jízd letošního 
jubilejního 30. ročníku ankety Auto roku 

vybrala pět fi nalistů. Porota byla ve svém 
výběru nebývale jednotná, protože 
pětice fi nalistů získala ze 100 možných 
65 hlasů, v loňském roce to bylo v poměru 
50:50. Finalisté ankety Auto roku 2024 
v České republice (v abecedním pořadí): 
BMW řady 5, Hyundai Ioniq6, Kia EV9, 
Mercedes-Benz třídy E a Subaru Crosstrek. 
Hned po novém roce se porotci s fi nalisty 
ještě jednou svezou v  rámci jízd 2. kola 
a  následně vyberou vítěze ankety Auto 
roku 2024 v České republice. Jeho jméno 
bude oznámeno na slavnostním vyhlášení 
v  Kongresovém centru Praha v  úterý 
6. února 2024.

Toyota Hilux poprvé s hybridním pohonem
Hilux se již od svého uvedení v roce 1968 

zařadil mezi nejznámější užitkové modely 
od Toyoty a osvědčil se jako univerzál pro 
zdolávání nejnáročnějších terénů. Od 
roku 1968 se pro tento model rozhodlo víc 
než 21 milionů zákazníků z celého světa. 
Zástavbou 48 V hybridního systému Toyota 
potvrzuje svůj multi-technologický přístup. 
Hilux Hybrid 48V je dostupný výhradně 
v provedení Double Cab. Vznětový motor 
2,8 l/150 kW (204 k) byl posílen hybridním 48 
V systémem, jehož konstrukce zohledňuje 
specifické požadavky terénního pick-
upu. Motor je prostřednictvím řemene 
spojen s motorgenerátorem, který nabíjí 
48 V akumulátor a přidává výkon 12 kW 
(16 k). Poprvé se v modelové řadě Hilux se 
objevuje i nový systém Multi-terrain Select 

pro výběr jízdního režimu podle typu 
povrchu. U prodejců se Hilux Hybrid 48V 
objeví v polovině roku 2024.



(odolnost BR2). Výrobcem balistické ochrany 
vozidla je renomovaná česká společnost SVOS, 
která se více než 30 let zabývá produkcí speciální 
certifikované obrněné techniky pro státní, 
vojenské, policejní a komerční uživatele. 

Vrstvená balistická skla jsou vyrobena 
z několika laminátových vrstev vysoce odolného 
skla a  polyvinylbutyralových fólií s  vysokou 
odolností vůči degradaci vlivem UV záření. 
Čelní a zadní okna jsou vyrobena technologií 
umožňující zachovat použití optických 
asistenčních systémů vozidla. Pancéřování dveří 
je z kompozitních materiálů s vysokou pevností 
a odolností. Rozsah pancéřování lze modifi kovat 
dle požadavků zákazníka pro různou úroveň 
ochrany. 

Lákavá nabídka Audi exclusive

Obchodní divize Audi exclusive patří do 
společnosti Audi Sport, která má své pobočky 
v  Neckarsulmu, Neuburgu a  Ingolstadtu 
a zabývá se i vývojem a výrobou sportovních 
a závodních automobilů. Program Audi exclusive 
je zaměřen především na individuální lakování 
a personifi kované provedení interiéru. Jeho 
největší předností je kromě širokého spektra 
nabízených barevných odstínů rovněž vysoká 
kvalita použitých materiálů a špičkové řemeslné 
zpracování. 

Základní nabídka barev Audi exclusive 
zahrnuje 35 barevných odstínů karoserie 
a devět matných odstínů. Ještě pestřejší je výběr 
interiérových materiálů, včetně vysoce kvalitních 
kůží Valcona a Nappa. V rámci programu Audi 
exclusive je nabízeno celkem osm barev kůže pro 
čalounění sedadel, středové konzole, vrchního 
dílu přístrojové desky, podokenních dílů dveří 
či ovládacích prvků. Neméně atraktivní je 
i paleta dřevěných ozdobných obložení, včetně 
eukalyptového dřeva v přírodní jantarové barvě, 
a předdefi novaných designových paketů.

V rámci představení programu Audi exclusive 
jsme si mohli prohlédnout i speciální verzi modelu 
Q7 s  neprůstřelnými skly a  pancéřováním 
v oblasti bočních dveří a zadních sedadel, 
které by mělo chránit posádku vozidla před 
palbou z lehkých střelných zbraní s ráží do 9 mm 

více na 
www.autoweek.cz



Paralýza veřejné dopravy v Oslu
Do konce roku 2024 mají v  Oslu 

jezdit pouze elektrobusy. V  současné 
době už 183 elektrobusů Solaris Urbino 
18.75 electric s  akumulátory o  kapacitě 
520 kWh představuje většinu z 300 kolových 
vozidel vozového parku společnosti 
Ruter, která provozuje veřejnou dopravu 
v norském hlavním městě. Jenže intenzivní 
mráz, který v  posledních dnech zasáhl 
skandinávskou zemi, nové elektrobusy 
vyřadil z  provozu. Jejich dojezd za 
normálních podmínek je 250 km, ale 
v extrémních mrazech se výrazně zkracuje. 
Celkem bylo během dvou dní zrušeno 
90 spojů. Následně společnost Ruter ve 
velké části města radikálně pozměnila 
jízdní řády. Společnost Ruter vysvětlila, že 
snížená autonomie v extrémních mrazech 

je jí dobře známá a  problém vznikl 
chybou v  programování cest. „Chladné 
počasí znamená, že dojezd elektrobusů 
není takový jako obvykle. Autobusům 
rychleji dochází elektrická energie. Nyní 
budeme zaznamenávat provozní údaje 
a  na základě toho v  budoucnu lépe 
naplánujeme cesty,“ vysvětlila manažerka 
komunikace společnosti Ruter Cathrine 
Myhren-Haugenová.

Volkswagen hledá pomoc i u Renaultu
Volkswagen kromě několika partnerství 

v Číně zvažuje i spolupráci s Renaultem pro 
vývoj a výrobu elektromobilu s cenou do 
20 000 eur (490 000 Kč). Uvedl to ekonomický 
deník Handelsblatt s odkazem na osoby 
obeznámené s  touto záležitostí. Cílem 
tohoto odvážného jednání je pro obě 
strany roční produkce dohromady 200 000 

až 250 000 vozidel. Podle Handelsblattu 
má Volkswagen zájem na spolupráci na 
platformě, od níž si slibuje, že učiní jeho 
vozidla s akumulátory cenově dostupnými 
pro běžné zákazníky. Podle Handelsblattu 
jsou rozhovory s Renaultem stále ve velmi 
rané fázi a  nemusí dospět k  dohodě. 
Volkswagen zprávu odmítl komentovat, 
ale mluvčí Renaultu uvedl, že spolupráce 
je v této oblasti nezbytná, aby elektricky 
poháněná vozidla malých kategorií byla 
konkurenceschopná.

Renault nedávno ohlásil plán uvedení 
nového elektricky poháněného modelu 
Twingo s plánovanou cenou méně než 
20 000 eur (490 000 Kč), zatímco Volkswagen 
vyvíjí elektromobil s cílovou cenou 25 000 
eur (610 000 Kč), přičemž generální ředitel 
VW Group Oliver Blume naznačil, že se 
pracuje i na vozidle za 20 000 eur, nicméně 
o jeho výrobě zatím nebylo rozhodnuto.

více na 
www.autoweek.cz



Francouzský ministr fi nancí Bruno Le Maire 
nová pravidla uvítal: „Stovky milionů eur 
z veřejných peněz nešly do vozidel s nízkou 
uhlíkovou stopou. Aby měl elektromobil nárok 
na bonus, musí mít omezený dopad na životní 
prostředí i ve fázi výroby a přepravy.“

Průměrná cena elektromobilu v Evropě byla 
podle průzkumu společnosti JATO Dynamics 
v první polovině roku 2023 65 000 eur ve srovnání 
s 31 000 eur v Číně. Francouzská vláda ve snaze 
dostat víc elektrických vozů na silnice nabídla 
kupujícím hotovost ve výši 5000 až 7000 eur 
s celkovými náklady miliardy eur ročně. Vzhledem 
k absenci levných elektromobilů evropské výroby 
však třetina z pobídek směřuje ke spotřebitelům, 
kteří kupují elektrická vozidla vyrobená v Číně.

Evropští výrobci automobilů spěchají 
s uvedením levných elektromobilů vyráběných 
na kontinentu. Brzy přijdou Citroën ë-C3, jeho 
sourozenec Fiat Pandina a Renault 5. Výhledově 
se budou vyrábět ještě levnější vozy, jako verze 
ë-C3 s kratším dojezdem za 19 900 eur a Renault 
Twingo za méně než 20 000 eur. Jenže Citroën 
ë-C3 používá akumulátor vyrobený v Číně.

Francie ruší dotace pro elektromobily z Číny

Tři z nejoblíbenějších elektrických vozidel, 
Dacia Spring, Tesla Model 3 a MG4, ztratí ve 
Francii nárok na pobídku na základě nových 
požadavků, které zvýhodňují vozy vyrobené ve 
Francii a EU před produkcí z Číny. Podle nových 
požadavků budou zohledněny emise CO2 při 
výrobním procesu, takže vozidla vyrobená 
v Číně, kde většina energie pochází z uhlí, budou 
značně znevýhodněna.

Seznam způsobilých elektromobilů, který 
zveřejnila francouzská vláda, zahrnuje 24 vozů 
od Stellantisu a pět od Renaultu. Tesla Model Y, 
která se vyrábí v Německu, má nárok na bonus, 
ale Model 3 vyrobený v Číně nikoli. Podobně 
Smart No 1 vyráběný v Číně není na seznamu, 
ale ForTwo, vyráběný ve Francii, ano. Jiné modely 
vyráběné v Číně, jako BMW iX3, nemají nárok 
protože jsou příliš drahé.

Očekává se, že ztráta pobídek vážně poškodí 
prodej těchto modelů. Dacia Spring se mezi 
všemi vozy prodanými do listopadu ve Francii 
umístila na 15. místě. Nejlevnější BEV s cenou 
kolem 20 000 eur je druhý nejprodávanější 
elektromobil ve Francii po Tesle Model Y, Tesla 
Model 3 byla třetí a MG4 čtvrté.

více na 
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GasNet zahájil prodej bioLNG

Tatra Phoenix pro zemědělství
Společnost Tatra Trucks má ve své 

nabídce několik modelových řad 
nákladních automobilů pro různé segmenty. 
Základ produkce pro civilní trh představuje 
modelová řada Phoenix, která se uplatňuje 
v  zemědělství, stavebním a  těžařském 
průmyslu, komunálních službách i  při 
údržbě silnic nebo u hasičů a záchranářů. 
Během veletrhu Agritechnica v Hannoveru 
Tatra Trucks představila speciální vůz Tatra 
Phoenix Euro 6 v provedení návěsový tahač 
s podvozkem v konfi guraci 4x4 určený pro 
provoz se zemědělskými návěsy. Je vybaven 
prověřeným podvozkem s centrální nosnou 
rourou, nezávisle zavěšenými polonápravami 

a pohonem všech kol, přičemž je uzpůsoben 
pro pohyb jak na zemědělských plochách, 
tak na silnicích. Posádka má k dispozici 
dvoumístnou kabinu. K pohonu slouží motor 
Paccar MX-11 o výkonu 330 kW, který je 
spojen s automatickou převodovkou Allison 
4500PR s retardérem. Maximální hmotnost 
vozu činí  20 t, 
maximální zatížení 
každé nápravy 
může dosahovat 
10 t, maximální 
hmotnost soupravy 
vozidla a  návěsu 
je 44 t.

více na 
www.autoservismagazin.cz

Společnost GasNet, největší dodavatel 
LNG pro nákladní silniční dopravu 
v  ČR, spustila prodej nízkoemisního 
zkapalněného biometanu (bioLNG). 
Je to poprvé v, kdy u  nás mohou řidiči 
kamionů tankovat toto palivo. Ve srovnání 
s  motorem na naftu má bioLNG až 
o 95 % nižší emise CO2. BioLNG se vyrábí 

ze zbytků potravin, zemědělského 
odpadu nebo z  kalu odpadní vody. 
Zkapalněný biometan je možné získat 
prakticky z  jakéhokoliv biologicky 
rozložitelného odpadu. BioLNG nabízí 
jediné dostupné řešení jak v  tomto 
sektoru snížit emisní stopu i  související 
náklady na emisní povolenky, které 
mají v  dopravě začít platit v  roce 2027. 
BioLNG bude možné tankovat u celkem 
šesti plnicích stanic GasNetu v  blízkosti 
klíčových dopravních tepen – v  Mladé 
Boleslavi (dálnice D10), Nýřanech (D5), 
Jažlovicích (D1), Kaplici (budoucí D3) 
a Klecanech (D8), šestá v Hradci Králové 
bude uvedena do provozu již brzy.



Manažerské změny ve Volkswagen FS

Ve Volkswagen Financial Services se budou 
v lednu měnit manažeři. Z fi rmy odchází fl eetař 
Jan Pařízek. Na pozici ho nahradí dosavadní 
brand manažer fi rmy.

Pařízek přechází k Porsche
Jan Pařízek nastoupil na pozici ředitele 

oddělení Fleet a remarketing ve Volkswagen 
Financial Services 15. října 2018. Před nástupem 
do VWFS pracoval pro automobilový koncern 
Daimler. Zde postupně prošel pozicemi Key 
Account Manager a Team Leader. V roce 2007 se 
stal Head manažerem pro Sales and Marketing. 
Řídil byznysovou a marketingovou strategii pro 
osobní vozy, dodávky, nákladní vozy a autobusy 
značky Daimler v ČR. Kam se nyní přesouvá?
„V polovině ledna nastupuji na manažerskou 
pozici u značky Porsche,“ řekl novinářům na 
bilanční večeři Jan Pařízek. Z Radlic se nestěhuje 
daleko – bude sídlit v Butovicích.

Na novou pozici se těší Jiří Olša
Na židli fleetaře ve VWFS ho nahradí 

dosavadní Brand Manager pro koncernové 
značky Volkswagen osobní a užitkové vozy Jiří 
Olša. Ten dřív působil jako Area Sales Manager, 
kde se mimo jiné věnoval strategickému rozvoji 
regionu v  oblasti retailového a  fleetového 
fi nancování. Na starosti měl také část pražských 
koncernových obchodníků (např. Auto Jarov, 
Porsche Praha Prosek, NH Car, Tukas). Jako 
Brand Manager je dosud zodpovědný za 
nabídku financování značek Volkswagen 
osobní a užitkové vozy, spolupráci s partnery, 
zajišťování a řízení zdrojů pro společné aktivity, 
tvorbu marketingových akcí a přípravu značkové 
marketingové komunikace. Kdo nahradí Jiřího 
Olšu zatím není rozhodnuto.

Personálie z

více na 
www.automakers.cz

Jiří Olša

Jan Pařízek
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Ocenění AutoBest

David Richards je vítězem ocenění SportBest 
2024. Richards je bývalý mistr světa v rallye, vedl 
týmy formule 1, vedl automobilku Aston Martin 
a je jednou z nejvýraznějších postav světového 
motoristického sportu. Od roku 2005 je držitelem 
vyznamenání Commander of the British Empire 
a členem Síně slávy motorsportu.

TechnoBest 2024 putuje do společnosti CATL 
za revoluční akumulátor Shenxing. Společnost 
CATL uvedla na trh Shenxing jako první 
superrychle nabíjecí LFP akumulátor na světě 
schopný zajistit dojezd 400 km s 10minutovým 
nabíjením a dojezd přes 700 km na jedno nabití. 
Očekává se, že Shenxing otevírá novou éru 
superrychlého nabíjení. Shenxing posouvá za 
hranice výkonnosti chemie LFP, přední inovace 
v průmyslu akumulátorů.

Lotus je vítězem ocenění SmartBest 2024 
za systém Hyper OS. Lotus Hyper OS využívá 
nejnovější technologie od Qualcomm a Epic 
Games. Inovativní dvoučipový systém umožňuje 
výpočetní výkon na úrovni serveru pro rychlé 
zpracování a provoz s nulovým zpožděním. 
Rozhodující je, že má obrovskou kapacitu pro 
neustálé zlepšování po celou dobu životnosti 

vozu, a  to prostřednictvím bezdrátových 
aktualizací, což umožní tomuto převratnému 
systému se ještě dále vyvíjet.

Citroën ë-C3 je vítězem ocenění EcoBest 
2024 jako vůz, který se chce stát průkopníkem 
na evropském trhu s elektrickými vozidly. Citroën 
nabídne moderní, dobře vybavený, prostorný 
a bezpečný automobil za méně než 25 000 eur. 
Otevírá tím novou cestu pro vozy s elektrickým 
pohonem a činí je dostupnými pro mnoho lidí. 
A co je neméně důležité, nový Citroën ë-C3 se 
bude vyrábět v Evropě.

Continental je vítězem ocenění SafetyBest 
2024 za detekovatelnou bundu. Vzhledem 
k tomu, že v oblasti bezpečnosti automobilů 
dochází k neustálému pokroku, je nutné vzít 
v úvahu i ostatní účastníky silničního provozu. 
S  ohledem na to Continental vyvinul nový 
materiál ve své bundě Detectable Jacket, díky 
němuž jsou cyklisté snadněji rozpoznatelní pro 
nejnovější technologie senzorů vozidel. Ukazuje, 
že jednoduché věci mohou mnohokrát přinášet 
pozoruhodný rozdíl.

Nadcházející 23. galavečer AutoBest Awards 
se bude poprvé konat v Lucembursku. 
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Ohlašované odchylky od strategie pro 
elektromobily, ohlašované GM, Fordem 
a Volkswagenem, neznamenají konec odklonu 
od spalovacích vozidel. Shodují se na tom 
představitelé průmyslu i analytici. Prognózy se 
různí, ale všechny ukazují na významný růst 
prodeje a výroby elektromobilů po celém světě 
v příštím desetiletí – v čele s Čínou. 

To, co se změnilo, je očekávání toho, jak brzy 
běžní kupující se středními příjmy přijmou elektricky 
poháněná vozidla a jak rychle klesnou náklady 
na akumulátory, aby výrobci mohli vydělat na 
automobilech, které se budou prodávat za ceny, 
které si mohou dovolit průměrné rodiny.

„Dostupnost“ je heslo, které má přesvědčit 
běžné spotřebitele se středními příjmy, aby zaplatili 
za elektromobil dost na pokrytí vyšších výrobních 
nákladů a  přesto umožnili automobilkám 
dosáhnout zisk. Pro většinu tradičních výrobců 
automobilů se to zatím ukazuje jako nemožné. 
Dokonce i  Tesla, která na elektromobilech 
vydělává, byla nucena snížit ceny, aby udržela 
plný provoz montážních linek v Číně a Spojených 
státech.

Střet elektromobility s realitou

„Každý má plán, dokud nedostane pěstí do 
zubů.“ Aforismus bývalého šampiona v těžké váze 
v boxu Mikeho Tysona platí podle komentáře 
agentury Reuters i pro svět elektrických vozidel 
v roce 2023, minimálně pro trh v USA.

Představitelé automobilového průmyslu 
se před dvěma lety chlubili miliardami, které 
plánovali utratit za vlnu nových elektricky 
poháněných vozidel a výstavbu továren na 
akumulátory. Ti samí manažeři se nyní předhánějí 
v ujišťování investorů, že drží na uzdě výdaje na 
elektromobily a jsou odhodláni vrátit akcionářům 
víc peněz, které vygenerují jejich pick-upy a SUV 
se spalovacími motory.

Poptávka spotřebitelů po elektromobilech 
celosvětově roste. Zavádění elektromobilů však 
neprobíhá tak rychle a nepřináší takový zisk jaký 
si představitelé průmyslu očekávali. Výrobci 
automobilů omezují investice a přepracovávají 
produktové strategie. Současně se obracejí 
na zákonodárce s žádostmi o další pomoc při 
kompenzaci vysokých nákladů na přechod na 
elektromobily – nad rámec miliard dolarů, které 
do dotací na elektromobily již byly napumpovány.

více na 
www.autoweek.cz

více na 
www.autoweek.cz



Evropy se svolávací akce Tesly netýká
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Tesla svolává téměř všechna vozidla prodaná 
v USA aby opravila monitorování řidiče při využití 
systému Autopilot. Nizozemský úřad pro vozidla 
RDW, který vydává všeobecné schválení pro 
vozy Tesla platící i pro ostatní trhy EU, uvedl, že 
v Evropě svolání vozů Tesla neplánuje.

Vozy Tesla jsou v USA i Evropě klasifi kovány 
jako vozy s  úrovní 2 neboli s  „částečnou 
automatizací řízení“ na pětibodové stupnici. 
Úroveň 2 znamená, že řidič musí mít ruce na 
volantu a plně se soustředit na provoz. Mezi USA 
a EU existují rozdíly v tom, co je pro asistenci na 
úrovni 2 povoleno, například v monitorování 
činnosti řidiče a upozornění, když je systém použit 
neoprávněně. Funkce řízení Tesly v Evropě jsou 
podle RDW testovány podle standardů OSN, 
nikoli podle pravidel USA.

Tesla byla donucena vyhlásit svolávací akci 
týkající se více než 2 milionů vozidel dodaných 
v USA poté, co Národní úřad pro bezpečnost 
silničního provozu NHTSA zjistil, že automobilka 
neučinila dost pro to, aby zabránila zneužití 
asistenčního systému Autopilot. Svolávací 
akce v USA je výsledkem mnoho let trvajícího 

vyšetřování a  týká se modelů Y, S, 3 a  X 
vyrobených od 5. října 2012 do 7. prosince 2023.

Generální ředitel Elon Musk roky tvrdil, že 
automobilka se blíží tomu, aby nabídla plně 
autonomní řízení. Autopilot je součástí standardní 
výbavy každé nové Tesly. Pomocí kamer 
přizpůsobuje rychlost vozidla okolnímu provozu 
a pomáhá řidičům s řízením v jasně vyznačených 
jízdních pruzích. Podle NHTSA jsou prostředky 
pro udržení pozornosti řidiče nedostatečné 
a mohou umožnit jeho zneužití. Svolávací akce 
v USA je letos už druhou, která se týká systému 
automatizovaného řízení Tesla. 

Autopilot zahrnuje funkce nazvané Autosteer 
a  Traffic Aware Cruise Control. Aktualizace 
softwaru omezí možnosti použití systému Autosteer. 

NHTSA od roku 2016 vyslala své vyšetřovatele 
k 35 nehodám vozů Tesla, u nichž měla podezření, 
že vozidla jezdila v  autonomním režimu. 
Nejméně 17 lidí při těchto nehodách přišlo 
o život. Vyšetřování je součástí většího šetření 
NHTSA případů, kdy vozy Tesla ovládané pomocí 
Autopilotu narazily do záchranných vozidel a toto 
vyšetřování zůstává otevřené.
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nebyli bychom si jisti, že dáváme prostředky 
správným lidem,“ řekl. Situace je podobná 
v latinskoamerických městech s neofi ciální sítí 
taxi. Příklad Evropy – s dobře rozvinutou byrokracií, 
fi nančními rezervami a důrazem na regulaci – je 
miliardám lidí na světě cizí.

Den dopravy EU na okraji kongresu COP28 
v Dubaji se snažil ukázat pokrok, jaký Evropa 
dosahuje při snižování emisí z odvětví dopravy. 
Vedly se rozhovory o zelených palivech pro lodní 
a leteckou dopravu, propojení vodíkových údolí 
a roli kritických surovin v dopravě budoucnosti. 
Jenže ti, kteří nemají srovnatelné finanční 
možnosti, nebudou kopírovat příklad největšího 
trhu na světě. 

Evropa může mít pravdu, když tlačí na globální 
společenství, aby přijala smysluplná opatření 
v oblasti klimatu (Evropa má dluh vůči velké části 
rozvinutého světa po svém dědictví kolonialismu). 
To však znamená uznat, že ne všechny národy 
si mohou dovolit podniknout podobné kroky 
jako Evropa. Evropa musí přizpůsobit své znalosti 
globálnímu publiku a  poskytnout finanční 
prostředky, aby rozvojové země mohly přeskočit 
dopravní chyby minulosti a volily čistší varianty. 
Pokud EU jako ostrov dosáhne svůj cíl nula, 
nezabrání tomu, aby voda stoupla nad její hlavu.

Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Výrazná propast mezi regulačním přístupem 
Evropy k opatřením v oblasti klimatu a přístupem 
jiných zemí vyvolává otázky, jaké ponaučení si 
ostatní mohou vzít z příkladu EU. 

Během mezinárodní konference v Barceloně 
o úloze, jakou může hrát veřejná doprava při 
dosahování klimatických cílů, se rozproudila 
diskuse o tom, do jaké míry by mělo být dotováno 
jízdné, aby řidiči nechali auto doma. Francouzský 
mluvčí tvrdil, že bezplatná veřejná doprava je 
špatnou volbou, protože má tendenci přitahovat 
i ty, kteří by raději šli pěšky nebo jeli na kole. 
Přednášející z Amsterdamu zpochybňoval, zda 
veřejné peníze mají být použity k výběru dopravy. 
Ale pro ty z jiných částí světa byla tato diskuse 
irelevantní.

Představitel ghanského Kumasi uvedl, že 
město postrádá síť veřejné dopravy. Místo toho 
existuje systém, ve kterém lidé se soukromými 
minivany nebo motocykly mohou nabídnout 
svezení ostatním za smluvní cenu. Někteří si na své 
vozidlo namalují slovo „taxi“, aby jej bylo snazší 
rozpoznat. „Nemáme žádný registr toho, kdo se 
na tom podílí. Takže kdybychom chtěli dotovat 
řidiče, abychom zlevnili používání jejich služeb, 

Skutečně na COP28 oslňuje vůdčí světlo z Evropy?

více na 
www.autoweek.cz

více na 
www.autoweek.cz



více na 
www.autoweek.cz

Klimatická konference OSN v Dubaji: 
Pokrytecký cirkus jalových proklamací

státu evropské zelené tranzice Německa 
připadá 83 % spotřeby primární energie na uhlí, 
plyn a ropu. EU je po obrovských investicích 
odpovědná jen za 7 % emisí ve světě, když ji 
překonala Indie s podílem 8,2 % v důsledku 
rostoucího používání fosilních paliv. Proti roku 
2022 letos v Číně, která je s 31 % nejvyšším 
emitentem CO2, stoupnou emise o 4 %. 

Vládou ČR schválený klimaticko-energetický 
plán likviduje stabilní českou energetiku. Česku 
a jeho průmyslu bude v zimním období chybět 
pětina až třetina stabilních zdrojů elektřiny 
(nemluvě o centrálním vytápění 1,6 milionu 
domácností) za situace, kdy žádná z okolních 
zemí nebude mít exportní kapacitu. Pak se 
naplní sny zelených extremistů o „nerůstu“, tedy 
propadu ekonomiky a zchudnutí celé společnosti 
jako hlavního předpokladu „záchrany planety“.

COP28 potvrdil, že tato fóra jsou jen okázalým 
cirkusem pro ty, kdo chtějí oslavovat své bohatství 
a nadřazenost a svým klimatickým aktivismem 
k tomu chtějí přidat klimatický morální kredit. 
Veřejně elita světa potvrzuje, že jimi prosazované 
zelené plány oznamují stále větší zdražení 
ceny energie a následné zchudnutí stamilionů 
obyvatel zemí Západu. Na takové pokrytectví 
může dosud svobodný občan demokratického 
světa odpovědět: v  příštích volbách svou 
reprezentaci změnit.

To, co po dubajské konferenci ale zůstalo jako 
jistý výsledek, je obrovská emisní stopa z pobytu 
i dopravy delegátů.

Z komentáře Milana Smutného pro medium.
seznam.cz o klimatické konferenci OSN v Dubaji.

Konference OSN o klimatu v Dubaji skončila. 
Poprvé v historii konferencí se v závěrečném 
dokumentu zmiňuje nutnosti konce fosilních paliv. 
Jejich spotřeba však rekordně roste.

Dubaj je výkladní skříní po bohatství, jež roste 
díky prodeji fosilních paliv. Tón konferenci svým 
projevem udal její předseda sultán Džábir, který 
je ministrem průmyslu Spojených arabských 
emirátů a šéfem státní ropné společnosti ADNOC. 
V projevu, jímž byla aktivistická část konference 
zděšena, řekl: „Neexistuje žádná věda ani scénář, 
který by říkal, že postupné vyřazování fosilních 
paliv bude znamenat, že dosáhneme oteplení 
do 1,5 °C. Stanovení termínu konce používání 
fosilních paliv by pro lidstvo znamenalo, že se 
musí vrátit zpět do jeskyní.“ 

Všechna prozelená média ze závěrečného 
dokumentu vyzdvihla důraz na zcela nereálný 
cí l celosvětové ztrojnásobení kapacity 
obnovitelných zdrojů energie a zdvojnásobení 
průměrného ročního tempa zvyšování 
energetické účinnosti do roku 2030. Ovšem 
mezinárodní dohoda 21 států v čele s Francií 
a  za účasti českého premiéra Petra Fialy 
o ztrojnásobení výkonu jaderných elektráren do 
roku 2050 se do klíčového dokumentu nedostala. 

Lidovecký ministr životního prostředí Petr 
Hladík v hojném doprovodu svých poradců ze 
zelených neziskovek za ČR podepsal závazek 
skoncovat s uhlím do roku 2033. I u vedoucího 
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